

ថ្ងៃទី២៣/មីនា/២០២០

សេចក្តីថ្លែងការណ៍របស់អង្គការ AFWA ស្តីពីបញ្ហាជំងឺកូវីដ១៩ និងផលប៉ះពាល់ទៅលើឧស្សាហកម្មកាត់ដេរ

នៅពេលផលប៉ះពាល់ផ្នែកសេដ្ឋកិច្ច និងសិទ្ធិមនុស្សនៃការរីករាលដាលនៃជំងឺកូវីដ១៩បានរាតត្បាតទូទាំងពិភពលោក យើងកំពុងមើលឃើញកម្មករកាត់ដេរនៅក្នុងខ្សែសង្វាក់ផ្គត់ផ្គង់ពិភពលោកកំពុងប្រឈមនឹងហានិភ័យកាន់តែខ្លាំងឡើងដែលកើតចេញពីវិបត្តិនេះ។

អ្នកបញ្ជាទិញសម្លៀកបំពាក់ត្រូវបានគេមើលឃើញថាបានលុបចោល ឬពន្យារពេលការបញ្ជាទិញ និងពន្យាការទូទាត់ដល់អ្នកផ្គត់ផ្គង់ នៅពេលដែលការរាតត្បាតកំពុងក្លាយជាវិបត្តិសេដ្ឋកិច្ចនិងទីផ្សារការងារ។ បញ្ហានេះបានបង្ខំឱ្យអ្នកផ្គត់ផ្គង់ជាច្រើនបញ្ឈប់ការងារកម្មករនៅក្នុងរោងចក្រកាត់ដេរ ដោយគ្មានការគាំពារសង្គម ឬ ការឈប់សម្រាកដែលមានប្រាក់ឈ្នួលទេ ដែលនេះជំរុញឱ្យក្រុមកម្មករងាយរងគ្រោះផ្នែកសេដ្ឋកិច្ច។ របាយការណ៍ពីប្រទេសមួយចំនួនបានឱ្យដឹងថាកម្មករនៅតែត្រូវបានបង្ខំឱ្យបន្តធ្វើការនៅក្នុងរោងចក្រដែលនិយោជកមិនមានឆន្ទៈក្នុងការធានាឱ្យមានការប្រុងប្រយ័ត្នគ្រប់គ្រាន់ធ្វើឱ្យកម្មករគ្រួសារនិងសហគមន៍របស់ពួកគេប្រឈមនឹងការឆ្លង។

ខណៈដែលអង្គការអន្តរជាតិដូចជាអង្គការពលកម្មអន្តរជាតិ (ILO) បានអំពាវនាវដល់រដ្ឋជាសមាជិកឱ្យផ្តួចផ្តើមកំណែទម្រង់ស្ថាប័ននិងគោលនយោបាយដែលពង្រឹងការងើបឡើងវិញនៃតម្រូវការនិងកសាងភាពរឹងមាំតាមរយៈប្រព័ន្ធគាំពារសង្គមជាសកល កិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងដែលបានធ្វើឡើងតាមរដ្ឋដែលផលិតសម្លៀកបំពាក់នៅអាស៊ីមានភាពខុសគ្នា។

១. ការឆ្លើយតបរបស់បណ្តាប្រទេសផលិតសង្វាក់ផ្គត់ផ្គង់សកលចំពោះវិបត្តិកូវីដ១៩

និន្នាការបីអាចត្រូវបានកំណត់ទាក់ទងទៅនឹងកំរិតនៃការឆ្លើយតបថ្នាក់ជាតិស្តីពីវិបត្តិជំងឺកូវីដ១៩ ក្នុងប្រទេសផលិតសម្លៀកបំពាក់នៅអាស៊ី។

ក. រដ្ឋាភិបាលនានាកំពុងចាត់វិធានការយ៉ាងម៉ឺងម៉ាត់ដើម្បីកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់សុខភាពដោយផ្ទាល់នៃជំងឺកូវីដ១៩ ខណៈពេលកំពុងផ្តល់ការគាំទ្រផ្នែកសេដ្ឋកិច្ចដល់កម្មករ។

ឧទាហរណ៍ នៅប្រទេសស្រីលង្កាក្រោមការណែនាំរបស់រដ្ឋាភិបាលរោងចក្រនៅតំបន់ខ្លះបានបិទទ្វារដោយកម្មករមានសិទ្ធិទទួលបានការឈប់សម្រាកដែលមានប្រាក់ឈ្នួល។ រោងចក្រដែលកំពុងប្រតិបត្តិការត្រូវអនុវត្តតាមវិធានការសុខភាពនិងសុវត្ថិភាពគ្រប់គ្រាន់ដោយសារមានការណែនាំតឹងរ៉ឹងពីរដ្ឋាភិបាលស្រីលង្កា។

នៅប្រទេសឥណ្ឌា ត្រឹមសប្តាហ៍មុននេះរោងចក្រភាគច្រើនបានបន្តធ្វើការដោយមិនចាត់វិធានការគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីការពារផលប៉ះពាល់វិជ្ជាជីវៈទៅនឹងជំងឺកូវីដ១៩ទេ។ ទោះយ៉ាងណាចាប់ពីថ្ងៃនេះតទៅ រោងចក្រនៅ តាមបណ្តារដ្ឋភាគច្រើននៅក្នុងប្រទេសឥណ្ឌាបានបិទទ្វាររហូតដល់ថ្ងៃទី ៣១ ខែមីនា ក្រោមការណែនាំយ៉ាង តឹងរឹងពីរដ្ឋាភិបាលតាមរដ្ឋទាំងនោះ។ បន្ថែមពីលើនេះរដ្ឋាភិបាលឥណ្ឌាក៏បានចេញបទបញ្ជាមួយដោយ បញ្ជាក់ថាកម្មករតិចតួចត្រូវបានបញ្ឈប់ឡើយហើយក៏មិនត្រូវប្រឈមនឹងការកាត់បន្ថយប្រាក់ឈ្នួលដោយសារ វិបត្តិនេះដែរ។ បទបញ្ជាសំខាន់បំផុតក៏បានចែងផងដែរថាកម្មករនិយោជិតមានសិទ្ធិទទួលបានការឈប់ សម្រាកដែលមានប្រាក់ឈ្នួលពេញលេញរហូតដល់វិបត្តិនេះត្រូវបានអន់ថយ។

ខ. រដ្ឋាភិបាលកំពុងចេញក្រមប្រតិបត្តិសីលធម៌ស្ម័គ្រចិត្តដល់រោងចក្រដើម្បីកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់សុខភាព ដោយផ្ទាល់ខណៈពេលដែលពួកគេសន្យាថានឹងមានការគាំទ្រផ្នែកសេដ្ឋកិច្ចដល់កម្មករ។

ឧទាហរណ៍នៅប្រទេសកម្ពុជានិងមីយ៉ាន់ម៉ា កង្វះខាតវត្ថុធាតុដើមពីប្រទេសចិនបានបង្ខំឱ្យរោងចក្រជាច្រើន បញ្ឈប់ផលិតកម្មដោយកិច្ចសន្យាកម្មកររាប់ពាន់នាក់ត្រូវបានព្យួរ។ នៅប្រទេសកម្ពុជារដ្ឋាភិបាលបានចេញ សេចក្តីជូនដំណឹងស្តីពីសុខភាពនិងសុវត្ថិភាពនៅកន្លែងធ្វើការដើម្បីការពារការរាលដាលជំងឺកូវីដ១៩។ ដូចគ្នា នេះផងដែរ រោងចក្រដែលបានផ្អាកប្រតិបត្តិការត្រូវតែបង់ប្រាក់ ៤០ ភាគរយនៃប្រាក់ឈ្នួលអប្បបរមាដល់ កម្មករ។ ប្រាក់ឈ្នួល ២០ ភាគរយបន្ថែមទៀតនឹងត្រូវផ្តល់ដោយរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាសម្រាប់កម្មករដែលបាន ចុះឈ្មោះចូលរៀនវគ្គបណ្តុះបណ្តាលជំនាញទំនើបដែលរៀបចំឡើងដោយក្រសួងការងារកម្ពុជា។

នៅប្រទេសមីយ៉ាន់ម៉ា កម្មករជាច្រើនដែលត្រូវបានបញ្ឈប់ពីការងារមិនបានទទួលបានសំណងទេហើយគណៈ កម្មការវិនិយោគមីយ៉ាន់ម៉ា (MIC) បានប្រកាសថារោងចក្រដែលបដិសេធមិនបើកប្រាក់ខែកម្មករនឹង ត្រូវហាមឃាត់មិនឱ្យបន្តប្រតិបត្តិការ។

គ. រដ្ឋាភិបាលកំពុងចេញគោលការណ៍ណែនាំស្ម័គ្រចិត្តសម្រាប់រោងចក្រដើម្បីកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់សុខ- ភាពដោយផ្ទាល់នៃជំងឺកូវីដ១៩ និងមិនមានគោលនយោបាយសេដ្ឋកិច្ចនិងការងារដើម្បីការពារកម្មករ។

ឧទាហរណ៍នៅក្នុងប្រទេសឥណ្ឌូនេស៊ី រដ្ឋាភិបាលទើបតែបានចេញសេចក្តីណែនាំស្តីពីសុខភាពនិងសុវត្ថិភាព សម្រាប់រោងចក្រដែលបន្តដំណើរការ ហើយរោងចក្រខ្លះហាក់ដូចជាកំពុងប្រកាន់ខ្ជាប់នូវវិធានការណ៍ប្រុង- ប្រយ័ត្នជាមុនទាំងនេះ។

ជារួមកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងដើម្បីកាត់បន្ថយការខាតបង់ប្រាក់ចំណូលនិងកាត់បន្ថយសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចដោយ សារជំងឺកូវីដ១៩ ដែលជាការលើកទឹកចិត្តដ៏សំខាន់ក្នុងការបង្ហាញពីការឆ្លងនេះ មានកម្រិតតាមបណ្តា ប្រទេសផលិតសម្លៀកបំពាក់នៅអាស៊ី។

២. បណ្តុំនៃតម្រូវការរបស់កម្មករកាត់ដេរ

វាចាំបាច់ត្រូវមានជំហានច្បាស់លាស់ពីរដ្ឋាភិបាល អ្នកបញ្ជាទិញ និងអ្នកផ្គត់ផ្គង់ដើម្បីដោះស្រាយការខាតបង់ប្រាក់ចំណូលយ៉ាងច្រើនទាំងនេះសម្រាប់កម្មករកាត់ដេរ ៦០ លានដុល្លារ^(១) ។ បើមិនមានទេ វាមានហានិភ័យធ្ងន់ធ្ងរនៃវដ្តនៃការធ្លាក់ចុះតម្រូវការដែលអាចនាំឱ្យមានវិបត្តិសេដ្ឋកិច្ចយូរអង្វែង។ និយាយមួយបែបទៀត អសមត្ថភាពក្នុងការផ្តល់ការងារ និងការគាំទ្រប្រាក់ចំណូលដល់កម្មករកាត់ដេរដែលរងផលប៉ះពាល់ដោយវិបត្តិជំងឺកូវីដ១៩ មិនត្រឹមតែអាចធ្វើឱ្យវិសមភាពនិងភាពក្រីក្រកាន់តែអាក្រក់ប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែអាចប្រែជា ការថយចុះគួរឱ្យកត់សម្គាល់នៃការប្រើប្រាស់ទំនិញ និងសេវាកម្មដែលនឹងធ្វើឱ្យខូចប្រយោជន៍ការរស់ឡើងវិញយ៉ាងលឿននិងប្រកបដោយសមធម៌នៃសេដ្ឋកិច្ចពិភពលោក។

លើសពីនេះទៀតដោយសារការបន្ទាបប្រព័ន្ធសុខាភិបាលសាធារណៈនិងការកាត់បន្ថយការវិនិយោគសាធារណៈក្រោមឥទ្ធិពលនៃវិធានការណ៍វិវត្តិត ប្រទេសភាគច្រើនកំពុងប្រឈមមុខនឹងវិបត្តិសុខភាពសាធារណៈ។ វាជាការចាំបាច់ដែលថានេះត្រូវកែប្រែឱ្យល្អភ្លាមៗ។ រដ្ឋាភិបាលគួរតែដាក់ចេញនូវសេចក្តីណែនាំគោលនយោបាយ បែងចែកធនធានសាធារណៈ និងឆន្ទៈនយោបាយជាមុនដើម្បីពង្រីកប្រព័ន្ធសុខាភិបាលសាធារណៈឱ្យបានឆាប់រហ័សដើម្បីជាវិធានការបន្ទាន់មួយដើម្បីដោះស្រាយការថយចុះនៃវិស្វកូរ៉ូណា។

(១) តម្រូវការចំពោះរដ្ឋាភិបាល

រដ្ឋាភិបាលនៅក្នុងប្រទេសដែលផលិតសម្លៀកបំពាក់គួរតែអនុវត្តនូវវិធានការណ៍ខាងក្រោមដើម្បីជំនះនូវផលប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់និងដោយប្រយោលនៃជំងឺកូវីដ១៩ ទៅលើកម្មករនិយោជិត៖

- ក) ធានាការអនុវត្តវិធានការណ៍តឹងរឹងនិងកាតព្វកិច្ចដើម្បីការពារកម្មករនៅកន្លែងធ្វើការពីផលប៉ះពាល់សុខភាពផ្ទាល់នៃជំងឺកូវីដ១៩ ដែលយោងតាមអនុសាសន៍និងការណែនាំរបស់អង្គការសុខភាពពិភពលោក។
- ខ) ផ្តល់ការព្យាបាលសុខភាពជាសកលដល់ទាំងកម្មករ និងក្រុមគ្រួសាររបស់ពួកគេហើយជាពិសេសបានបង្កើតកន្លែងធ្វើតេស្តរកមេរោគឆ្លង និងមន្ទីរពេទ្យបណ្តោះអាសន្ននៅក្នុងតំបន់ឧស្សាហកម្មទាំងអស់ដើម្បីដោះស្រាយស្ថានភាពនេះ។
- គ) អនុវត្តគោលនយោបាយសារពើពន្ធសកម្ម ជាពិសេសវិធានការគាំពារសង្គមដូចជាតារាការិយាល័យកម្មភាពជំនួយសង្គម និងកម្មវិធីការងារសាធារណៈសម្រាប់កម្មករនិយោជិតគ្រប់ប្រភេទ (រាប់បញ្ចូលទាំងក្រៅប្រព័ន្ធធម្មតា តាមរដូវ ចំណាកស្រុក និងកម្មករនៅតាមផ្ទះ) ដែលរងផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមានពីផលប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់និងប្រយោលពីជំងឺកូវីដ១៩។

(២) តម្រូវការចំពោះអ្នកបញ្ជាទិញ និងអ្នកផ្គត់ផ្គង់

ចំពោះអ្នកបញ្ជាទិញសម្លៀកបំពាក់ និងអ្នកផ្គត់ផ្គង់របស់ពួកគេដែលទទួលបានប្រាក់ចំណេញពីពលកម្មរបស់ កម្មករកាត់ដេរ យើងទាមទារឱ្យចាត់វិធានការដូចខាងក្រោម ដើម្បីកុំឱ្យកម្មករនិយោជិកជាប់បន្ទុកហិរញ្ញវត្ថុ របស់ឧស្សាហកម្មក្នុងអំឡុងពេលមានវិបត្តិនេះ៖

ក) សុខភាពនិងសុវត្ថិភាពការងាររបស់កម្មករ

ដើម្បីកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់ដល់សុខភាពដោយផ្ទាល់នៃជំងឺកូវីដ១៩ អ្នកផ្គត់ផ្គង់ដែលស្ថិតក្រោមការត្រួត ពិនិត្យយ៉ាងតឹងរឹងរបស់អ្នកបញ្ជាទិញត្រូវតែធានាឱ្យមានការអនុវត្តត្រឹមត្រូវនូវអនុសាសន៍ និងគោលការណ៍ ណែនាំរបស់អង្គការសុខភាពពិភពលោកដើម្បីបង្ការការប៉ះពាល់កន្លែងការងារពីជំងឺកូវីដ១៩។ វិធានការទាំង នេះរួមមាន៖

- លើកទឹកចិត្តដល់កម្មករនិយោជិកដែលមានជម្ងឺ ឱ្យស្នាក់នៅក្នុងផ្ទះនិងផ្តល់ការឈប់សម្រាកប្រាក់ ដែលមានប្រាក់ឈ្នួលដល់កម្មករនិយោជិកណាដែលមានរោគសញ្ញាកូវីដ១៩។ ការឈប់សម្រាកដែល មានប្រាក់ឈ្នួលត្រូវតែផ្តល់ជូន ទោះបីជាកម្មករដែលមានរោគសញ្ញាកូវីដ១៩មិនមានលទ្ធភាពផ្តល់ វិញ្ញាបនប័ត្រវេជ្ជសាស្ត្រក៏ដោយ ព្រោះអ្នកផ្តល់សេវាថែទាំសុខភាព និងកន្លែងពេទ្យអាចនឹង មមាញឹកខ្លាំងហើយមិនអាចផ្តល់ឯកសារបែបនេះបានទាន់ពេលវេលា។
- ដាក់ផ្ទាំងរូបភាពដែលជំរុញឱ្យស្នាក់នៅផ្ទះពេលឈឺ ក្អក កណ្តាស់ និងអនាម័យដៃនៅច្រកចូលរោង- ចក្រ និងកន្លែងធ្វើការផ្សេងទៀតដែលទំនងជាត្រូវបានគេមើលឃើញដោយជាកម្មករ។
- អនុវត្តការត្រួតពិនិត្យសីតុណ្ហភាពរបស់កម្មករទាំងអស់នៅក្នុងរោងចក្រ។
- ផ្តល់ជូនឡាបូត្របំប្រាស់ជាមួយសាប៊ូ ទឹក និងទឹកលាងដៃដែលមានជាតិអាល់កុលនៅកន្លែងធ្វើការ និងធានាថាមានការផ្គត់ផ្គង់គ្រប់គ្រាន់របស់ពួកគេ។ ណែនាំឱ្យកម្មករសម្អាតដៃឱ្យបានញឹកញាប់ ជាមួយទឹកលាងដៃដែលមានជាតិអាល់កុលយ៉ាងហោចណាស់ ៦០-៩៥% ឬលាងដៃរបស់ពួកគេ ជាមួយសាប៊ូនិងទឹកយ៉ាងហោចណាស់ ២០ វិនាទី។
- លាងសម្អាតផ្ទៃដែលប៉ះពាល់ញឹកញាប់នៅកន្លែងធ្វើការជាប្រចាំ។
- ធានាថាកម្មករនិយោជិកដែលបំពេញភារកិច្ចសំអាតត្រូវបានការពារពីការប៉ះពាល់ឈាម វត្ថុរាវក្នុង ខ្លួន និងវត្ថុមានងាយចម្លងផ្សេងទៀត និងពីសារធាតុគីមីគ្រោះថ្នាក់ដែលត្រូវបានប្រើក្នុងការងារ ទាំងនេះ។

ខ) ការគាំទ្រដល់ការងារនិងប្រាក់ចំណូលរបស់កម្មករ

- អ្នកបញ្ជាទិញជាមួយអ្នកផ្គត់ផ្គង់របស់ពួកគេគួរតែធានាថាគ្មានកម្មករណាម្នាក់រងគ្រោះថ្នាក់ផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុតាមរយៈការកាត់បន្ថយឬបាត់បង់ការងារដោយមិនគិតពីប្រភេទកិច្ចសន្យាឬរយៈពេលនៃសេវាកម្មដែលបណ្តាលមកពីជំងឺកូវីដ១៩ លើដាក់ចត្តាលឿនក្នុងខ្លួនឯង ដោយស្ម័គ្រចិត្ត ឬត្រូវបានណែនាំឱ្យធ្វើ ឬការបិទអាជីវកម្មឬការធ្លាក់ចុះ។
- អ្នកបញ្ជាទិញត្រូវតែបង្កើតមូលនិធិកូវីដ១៩សម្រាប់កម្មករ ដើម្បីគាំទ្រដល់ពួកគេក្នុងកំឡុងពេលផ្ទះរិករាលដាល។ នេះរួមបញ្ចូលទាំងការបង់ប្រាក់ឈ្នួលដល់កម្មករនៅក្នុងបណ្តាញផ្គត់ផ្គង់ដែលត្រូវការដាក់ចត្តាលឿនក្នុងខ្លួនឯងរហូតដល់ ២ សប្តាហ៍ ឬត្រូវឈប់សម្រាកដើម្បីមើលថែសាច់ញាតិដែលឈឺដោយរក្សាប្រាក់ឈ្នួលរបស់ពួកគេនៅក្នុងអំឡុងពេលនេះ និងដើម្បីគាំទ្រផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុដល់កម្មករនៅក្នុងក្រុមដែលមានហានិភ័យខ្ពស់ ដែលត្រូវការដាក់ចត្តាលឿនក្រយៈពេលវែង។
- អ្នកបញ្ជាទិញនិងអ្នកផ្គត់ផ្គង់គួរតែពិគ្រោះជាមួយសហជីព និងកម្មករនិយោជិតជាមុនអំពីការផ្លាស់ប្តូរដែលបានស្នើឡើងរួមទាំងការបិទរោងចក្រ ការកាត់បន្ថយបន្ទុកការងារ ឬការបញ្ឈប់ការងារដែលកើតចេញដោយសារជំងឺកូវីដ១៩ ។
- អ្នកផ្គត់ផ្គង់ត្រូវតែអនុវត្តការវាយតម្លៃហានិភ័យដោយមានការចូលរួមពីសហជីពនិងកម្មករដើម្បីកំណត់ថាតើសកម្មភាពខ្លះដែលអាចត្រូវបានកាត់បន្ថយ ពន្យារ ឬបញ្ឈប់ទាំងស្រុងនៅក្នុងរោងចក្រដើម្បីបន្ថយហានិភ័យនៃជំងឺកូវីដ១៩។ ដំណើរការនេះត្រូវតែត្រូវបានត្រួតពិនិត្យដោយអ្នកបញ្ជាទិញ។
- អ្នកបញ្ជាទិញ និងអ្នកផ្គត់ផ្គង់ត្រូវតែធានាថាកម្មករនិយោជិតណាដែលលើកឡើងពីកង្វល់អំពីជំងឺកូវីដ១៩ ឬបដិសេធមិនបំពេញភារកិច្ចណាមួយ ឬបដិសេធដាច់ខាតមិនធ្វើការដើម្បីប្រថុយប្រថាននឹងការកើត ឬចម្លងជំងឺកូវីដ១៩នឹងមិនរងគ្រោះថ្នាក់ឬបណ្តេញចេញឡើយ។

យើងទាមទារឱ្យរដ្ឋាភិបាល អ្នកបញ្ជាទិញ និងអ្នកផ្គត់ផ្គង់បង្ហាញសាមគ្គីភាពនិងការទទួលខុសត្រូវក្នុងគ្រាបាត់បង់នេះដោយអនុវត្តរាល់ជំហានដែលបានរៀបរាប់ខាងលើដើម្បីកាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់សុខភាពនិងសេដ្ឋកិច្ចនៃវិបត្តិជំងឺកូវីដ១៩លើកម្មករ។ មានតែតាមរយៈវិធានការគាំទ្រសកម្មនិងទ្រង់ទ្រាយធំទាំងនេះទេដែលយើងអាចយកឈ្នះលើផលប៉ះពាល់ដ៏ធំធេងនៃជំងឺរាតត្បាតនេះ។

ក្នុងសាមគ្គីភាព

-- ក្រុម AFWA